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Què us ha semblat el Capítol?

El meu coneixement dels frares de 
Catalunya fi ns ara era més aviat escàs. 
Coneixia el Ministre provincial sortint, 
fra Jacint Duran, i algun altre frare. 
Havia sentit a parlar del gran compro-
mís cultural dels frares d’aquesta pro-
víncia caputxina, però no gaire més. 
Per això el Capítol provincial, del dilluns 
4 fi ns al divendres 9 de juliol, ha repre-
sentat una ocasió òptima per conèi-
xer més de prop els frares d’aquesta 
Província. El Capítol ha transcorregut 
d’una manera ordenada, en un bonic 
clima fratern i, més enllà de l’edat més 
aviat avançada d’un bon nombre de fra-
res, he vist molta participació i interès.

Com veieu els frares de la Província?

Igual com la major part de les circums-
cripcions europees, també la de Cata-
lunya ha d’afrontar el capítol gens fàcil 
del redimensionament de cases i obres. 
És bonic de veure els frares treballant 
fins a edats avançades, però faltant 
noves lleves està clar que tard o d’ho-
ra caldrà començar a prendre algunes 
mesures. Constato que el govern sor-
tint ha enfocat el camí just tancant dues 
cases en poc temps i obrint-se a la col-

laboració amb els frares de Sardenya. 
He vist que hi ha un compromís notable 
també a nivell d’animació vocacional 
i la voluntat de privilegiar la fraterni-
tat més que voler mantenir obertes les 
cases costi el que costi.

Què ens recomanaríeu?

Clarament que continueu en aquesta 
direcció. Cal continuar privilegiant el 
fet d’inserir els frares sards i donar-
los responsabilitat en l’àmbit fratern i 
en la pastoral. Veniu d’àmbits cultu-
rals diversos. Els vostres recorreguts 
vocacionals han estat i són diferents i 
això exigeix molt de diàleg i d’intercanvi 
per aconseguir d’acceptar-vos en la 
diversitat, però també per ampliar els 
denominadors comuns. Les dues parts 
d’aquest agermanament estan cridades 
a renunciar a determinades conviccions 
per privilegiar en primer lloc la relació i 
l’alegria de ser germans.

Què és l’essencial perquè la nostra 

vida sigui intensa i evangèlica?

En primer lloc, crec que cal viure-la, i 
que cal fer-ho amb joia i amb humilitat. 
“Amb joia”, perquè altrament perd el 
gust, i “amb humilitat” perquè ens ado-
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“...CAL VIURE AMB JOIA I HUMILITAT...”
ENTREVISTA A FRA MAURO JÖHRI

Fra Mauro Jöhri, és el ministre general del Frares 
Caputxins. D’origen suís, fa cinc anys que anima l’Or-

de a nivell mundial. El mes de juliol passat, va presidir el 
nostre Capítol Provincial i fou l’ocasió d’aquesta entrevista.
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nem que els temps han canviat i can-
vien contínuament i no és fàcil trobar 
la forma justa per aquest nostre temps. 
Crec que cal escoltar molt la Paraula 
de Déu, tot el que ens ha deixat Fran-
cesc d’Assís i també el món actual per 
trobar aquelles maneres més adequa-
des per fer viu el missatge evangèlic 
avui.

Què és el que més us ha ajudat per 

a crear i perseverar en la vida de 

frare?

La fidelitat a la vida de pregària i de 
fraternitat. Comprometent-nos quotidi-
anament en viure determinats valors 
permetem que aquests mateixos valors 
ens formin, que es creï pròpiament un 
veritable hàbit. Són les coses simples 
acomplertes amb dedicació les que 
tornen la vida fraterna bella i vivible. 
Després em sembla indispensable tenir 
algú amb qui obrir-se sobre tot allò que 
passa en nosaltres, sense por de les 
preguntes o de les remarques crítiques 
sobre nosaltres.

Com veieu l’Orde a Europa?

Amb l’excepció d’alguns països de 
l’Europa oriental (Polònia, Romania i 
altres), assistim gairebé per tot arreu 
a una disminució progressiva del nom-
bre de frares. A Itàlia això és menys 
marcat que en altres llocs. Vivim ja 
en temps postmoderns i la secularit-
zació deixa les seves petjades per 
totes bandes. El procés de redimen-
sionament és inevitable, i cal esperar 
que l’arribada de forces joves d’altres 
continents permeti de suscitar algunes 
vocacions noves també entre els nos-
tres joves. D’aquí a no gaires anys, 
Europa ja no serà més el continent 
amb el nombre més gran de frares 
caputxins, ens haurem de resignar a 
ser una presència molt més modesta. 

Això no vol dir que no puguem conti-
nuar sent signifi catius, però ho serem 
d’una altra manera.

Com hem de viure per a ser llum i sal 

en el moment actual d’Europa?

Acceptant en primer lloc que les coses 
són com són, i, si pot ser, sense gaire 
sentiment de culpa. Cal humilitat i paci-
ència per mirar de dirigir l’atenció a les 
noves necessitats i respondre-hi a partir 
del nostre carisma. Ens falta una mica 
l’esperit innovador i correm el risc de 
continuar fent les coses que hem fet 
sempre. Ens costa adaptar-nos a rit-
mes diferents per tal d’estar realment al 
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servei de les persones. A més, hem de 
refl exionar sobre què entenem per nova 
evangelització, perquè no acabi caient 
en el moralisme i estigui caracteritzada 
per la mateixa generositat del sembrador 
de la paràbola de l’Evangeli, el qual no 
es preocupa perquè gran part de la seva 
llavor caigui en terrenys improductius.

Expliqueu-nos alguns testimonis 

d’esperança que conegueu de l’Orde

Penso sobretot en les moltíssimes tau-
les per als pobres dels nostres con-
vents. Permeten de fer front a una 
necessitat real i immediata i permeten 
al mateix temps d’implicar moltíssimes 
persones com a voluntaris. Donem a 
moltes persones l’oportunitat de rega-
lar a altres part del seu temps i de les 
seves qualitats. Voldria recordar també 
els nostres frares compromesos en paï-
sos de l’hemisferi sud del món, on hi 

ha sovint conflictes armats i els pri-
mers que hi pateixen són les poblaci-
ons locals a mercè de la prepotència de 
qui té una arma de foc a la mà. Conec 
més d’una situació en què gràcies a la 
presència dels missioners s’han pogut 
evitar massacres o encoratjar la gent a 
reprendre la seva vida normal. Roman-
dre en el lloc esdevé com una garantia 
que permet d’evitar el pitjor. No pocs de 
nosaltres han pagat amb la seva vida 
aquest tipus de fi delitat.

Una última paraula.

Convido els frares catalans a anar 
endavant amb confiança, obrint-se i 
acollint tot el que els és ofert de bo per 
frares d’altres regions del món. Feu 
bé de valorar la vostra cultura, però 
no oblideu que no hi ha cultura que no 
tingui necessitat de deixar-se fecundar 
per la novetat de l’Evangeli!




